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Bokros-csomag 
kontra Széchenyi-terv

-  Majd négy éve folytatja az ellenzék ezt a kampányt, és azóta nemcsak durva, de minden em
beri minőséget alulmúló stílusban zajlik a mocskolódásuk. Hadd utaljak Szanyi Tibor MSZP-s 
képviselő úrnak -  erősen idézőjelbe téve az úr szót -  azokra a moslék megnyilatkozásaira, ame
lyeket kibocsátott magából az interneten keresztül. Érdekes módon ez ellen nem emelte fel a 
szavát sem az MSZP, sem a máskor oly finnyás, az emberi méltóság tiszteletben tartására 
annyira kényes baloldali értelmiség. Mi lehet még, ami ennél durvábbnak minősíthető? Min
denesetre, lélekben túl vagyok, túl vagyunk azon, hogy meglepetések érjenek -  nyilatkozta a 
Demokratának Kövér László, a Fidesz-MPP alelnöke.
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-  Mádl Ferenc köztársasági elnök 2002. ápri
lis 7-ére írta  k i az országgyűlési képviselő-vá- 
lasztások első fordulóját. Hivatalosan is kez
detét vette a kampány. A Fidesz 1998-as győ
zelme után valaki azt mondta: azért nyertek, 
mert elhitették az emberekkel, hogy ők képe
sek átugorni a kettő méter negyvenet. Az 
M SZP  azt hitte, nekik elég lesz a már átvitt 
magasság. Most önök indulnak kormányzati 
pozícióból. Változik a stratégia?

-  Szellemes megfogalmazás, mert valóban 
kifejezi a különbséget a tekintetben, hogy más
ként kell kampányolni az ellenzéknek, mint a 
kormányzati pozícióban lévőknek. Az ellen
zék megteheti, hogy elvonatkoztat azoktól a 
realitásoktól, amelyek meghatározzák a kor- 
máiy munkáját. A hatalmon lévők nem hite
gethetik a választókat azzal -  az előbbi hason
lattal élve - , hogy nem tudtuk átugrani az ígért 
magasságot, de a következő időszak alatt talán 
majd sikerül. A kormány megítélése teljes egé
szében a naponta nyújtott teljesítményétől 
függ. Azért annyiban jobb helyzetben va
gyunk, mint az M SZP volt 1998-ban, hogy a 
két kormányzat munkáját összehasonlítva, 
szembeötlő a különbség. Ha tetszik, a külön
bözőség akár kampányjellegű szópárokkal, 
tényszerűen is felvázolható. A polgári kor
mány oldalán a Széchenyi-terv, szemben a 
Bokros-csomaggal, vagy a diákhitel, a tandíj 
bevezetése ellenében. Az M SZP -SZD SZ kor
mányzása alatt a nyugdíjak 12 százalékos reál
érték-csökkenésével ellentétben 16 százalékos 
értéknövekedéséről számolhatunk be. Az elő
ző ciklus alatt minden eddigi rekordot meg
döntött a népességfogyás, az abortuszok szá
ma. Míg az 1998 utáni időszakban már két 
olyan év is volt, amikor, 1980 óta először, több 
gyermek született, mint a megelőző esztendő
ben. Mindezenközben a rendszerváltozás kez
dete óta tavaly történt a legkevesebb terhesség- 
megszakítás. A lakásépítés és -vásárlás támo
gatásával, a lakáshitelkamatok letörésével 
szemben, a korábbi kormányzat alatt felpörge
tett inflációval, magas hitelkamatokkal kellett 
együtt élnünk. És sorolhatnám tovább a példá
kat az élet minden területéről. Az ellenzéki ol
dalon üres szócséplés, feszültségkeltés folyik, 
mondjuk a cigányság problémájáról. Miköz
ben az M SZP-SZDSZ-koalíció idején alig 
több mint 800, addig a mostani kormányzat tö
rekvése nyomán 8 ezer cigány gyermek tanul
hatott ösztöndíjjal. E z évben pedig 12 ezren 
vehetik igénybe ezt a támogatást.

-  Gondolja, hogy a polgárok is ugyanazt 
taPaszíalják, m ir amit a kormányzat mond 
a~ eredményeiről?

~ Nem lenne szerencsés, ha a gazdasági nö
vekedésből, az ország gyarapodásából, az át- 
agszárnokból arra a hamis következtetésre 

jutnánk, hogy elégedettek lehetünk. Még ak- 
or sincs okunk az elbizakodottságra, ha ta

pasztaljuk. hogy az élet legfontosabb dimenzi- 
0! an előrelépés történt az elmúlt négy eszten- 
. ü en. Lehet, hogy még ezek az eredmények 
1S e'IT1 áradtak a választók elvárásaitól, attól is,

[ amit szerettünk volna elérni. Az átlagszámok 
mindig szélső értékek között mutatkoznak 
meg. Például Magyarországon több mint 200 
ezer új munkahely jött létre, és a munkanélkü
liségi ráta 2 százalékkal alacsonyabb az euró
pai uniós átlagnál. Ugyanakkor figyelembe 
kell venni, hogy amíg Budapesten 3 százalék
nál alacsonyabb ez a mutató, addig Szabolcs- 
Szatmár-Beregben jóval az átlag feletti. Tehát 
nem mindenki éli meg egyformán az életszín
vonal javulását. Természetesen vannak, akik 
hitelt adnak a szándékos, durva hamisítások
nak, amelyek a hazai média egy részében kife
jezetten kormányellenes éllel, a minél rosszabb, 
annál jobb elv alapján jelennek meg.

-  A beregi újjáépítésnél sem a rró l a csodá
ró l inform áltak ezek a médiumok, am it az á r
víz okozta katasztrófa után a kormány meg
valósított, hanem a hibákat keresték. E lle n sú 
lyozható ez a médiahatás ?

-  Ha arra gondol, hogy meg lehet-e vagy 
meg lehetett volna-e változtatni a média arány
talanságát az elmúlt rövid időszak alatt, akkor 
az a válaszom, hogy nem. Az elmúlt 3 és fél 
évben jelentős mértékben módosultak, átala
kultak a társadalmi erőviszonyok, ezen belül a 
médiában is  történt elmozdulás. Természete-

| sen messze vagyunk attól a médiahelyzettől,
i amelyben a pártatlanság, a korrektség az általá

nos, s amelyben a sajtószabadságot úgy értel
mezik, hogy az nemcsak az újságíró, hanem az 
olvasó, a néző, a hallgató szabadságát is  magá
ban hordozza. Nevezetesen, hogy a polgárok 
valós hírekből, információkból ismerhessék 

! meg, mi történik az országban és a világban.
-  A karácsony előtti parlamenti ülésen ke- 

' mény szópárbaj alakult k i az ellenzék és a
kormány között az O VB tagjainak megválasz
tása miatt. Nagy Sándor, az M S Z P  frakcióve
zetője nemzetközi megfigyelőket akart behív
n i a választásokra. A z S Z D S Z  képviselői 
maszkban, táblákkal tüntetettek ifj. Hegedűs 
Ló ránt szerintük kirekesztő megnyilatkozása 
ellen. Durva kampányra számít?

-  Majd négy éve folytatja az ellenzék ezt a 
kampányt, és azóta nemcsak durva, hanem 
minden emberi minőséget alulmúló stílusban 
zajlik a mocskolódásuk. Hadd utaljak Szanyi 
Tibor M SZP-s képviselő úrnak -  erősen idéző
jelbe téve az úr szót -  azokra a moslék megnyi
latkozásaira. amelyeket kibocsátott magából az 
interneten keresztül. Érdekes módon ez ellen 
nem emelte fel a szavát sem az MSZP, sem a

[ máskor oly finnyás, az emberi méltóság tiszte
letben tartására annyira kényes baloldali értel- 

j miség. M i lehet még, ami ennél durvábbnak 
minősíthető? Mindenesetre, lélekben túl va
gyok, túl vagyunk azon, hogy meglepetések ér
jenek. A nemzetközi megfigyelők behívásának 
felvetésére azt mondhatom: a baloldaliak rög
eszméje, hogy mindig be akarnak hívni valakit 
az országba, ha a választók akarata nem az ő ér
dekeik szerint érvényesül.

-  A Fidesz vezetőit szinte naponta érik tá
madások, és nemcsak személyükben, hanem 
családtagjaikat is kikezdték. Apát, fiú t, test

vért, rokont, mindenkit besározott az ellenzék 
az elm últ időszak alatt. Közben azt hangoztat
ták, hogy a ,J iú k ” diktahírát építenek k i ma
guknak. Az előbbiekben azt mondta, lélekben 
bírják. É s  ésszel?

-  Nagyon nehezen éltük meg a kezdetekkor 
ezeket az aljas támadásokat. De csak addig, 
amíg túl nem jutottunk azon a ponton, hogy be 
kellett látnunk: az ember vagy bírja politikus
ként a gyűrődést, vagy nem alkalmas erre a pá
lyára. Ez a fajta ellenzéki politizálás a tehetet
lenség érzéséből fakad, s az érdemi mondaniva
ló hiányának leplezésére szolgál. Valójában 
azonban leleplező erejű. Ma már azt hiszem, 
hogy az erőviszonyok átfordulása is  ebből táp
lálkozik. Az emberek észrevették, hogy a dikta
túrához kapcsolódó, abban szocializálódott el
lenzéki politikusok képtelenek hozzászokni ah
hoz. hogy nem az ő kezükben van a hatalom. 
Megjegyzem, a hatalomgyakorlás igen sok esz
köze. például a média, még mindig az oldalu
kon áll. De a választások eredményeképpen a 
kormányzati hatalmat elveszítették. Továbbá 
nagyon fontosnak tartom az egyre durvább ma
gatartásuk megértéséhez, hogy nincs jövőkép
ük. se programjuk, merthogy értékrendjük 
sincs, amiből építkezhetnének. Nincs elgondo
lásuk a polgárokat érintő mindennapos problé
mák megoldásáról -  sosem volt. Ezért nem ma
rad más választásuk, mint hogy azt csinálják 
amihez 1917 óta értenek. Ez pedig a bolsevista 
politika lényegi magva a politikai ellenfelek fi
zikai vagy erkölcsi likvidálása, emberi méltósá
guk megsértése, erkölcsi hitelük rontása. Világ- 
életükben csak a rombolásban jeleskedtek és 
ezt nagyon profi módon teszik a jelenben is. 
Igaz, több mint 80 esztendeje gyakorolják.

-  Javítja vagy rontja a Fidesz választási 
esélyeit Medgyessy Péter bankár m iniszterel- 
nök-jelölt feltűnése?

-  Medgyessy Péter ezer sebből vérző vezér
ként tűnt fel már a jelölése első pillanatában. 
Egyébként teljesen mindegy, hogy kit jelölnek 
miniszterelnöknek, mert az MSZP-nek nincs 
programja és megkockáztatom, tulajdonkép
pen ideológiája sincs. Sőt, a szó klasszikus ér
telmében nem is nevezhető pártnak, sokkal in
kább hasonlít egy, a múltbéli bűnökben vállalt 
cinkosság által összetartott üzleti érdekcsoport
ra. Olyan emberek gyülekezetére, akik tizenkét 
esztendőn keresztül elsikkasztották a múlttal 
való szembenézést, és ennek következménye
ként elbliccelték a párton belüli generációvál
tást is. Jellemző az M SZP állapotára, hogy a ne
gyedik országgyűlési választásra is csak 
Medgyessy Pétert tudták elővarázsolni, akinek 
a letűnt időszak összes terhe ott nehezedik a 
vállán. A hármas főcsoportfőnökséggel való 
tisztázatlan viszonyától kezdve, a spontán pri
vatizációban való ügyködéséig. O az a tipikus 
késő kádári politikus, aki végigjárta a kommu
nista nómenklatúrából a magyar nagytőkés vi
lágba való emelkedés rögös útját. Olyan szer
ződések szegélyezik ezt az utat, mint a 
bős-nagymarosi vízlépcsőről szóló megállapo
dás, a metróépítésre adott kormánygaran- O
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O cia, és legutóbb az úgynevezett lobbiszerző- 
dés a Gresham-palota eladásakor. Azt azonban 
szeretném hangsúlyozni: nagy hibát követnénk 
el. ha az MSZP-hez és a miniszterelnök-jelölt
jéhez alakítanánk a politikánkat, kampányun
kat. Nekünk a saját programunkat kell megva
lósítani. és az ország jövője érdekében ehhez 
kell kémünk a polgárok támogatását.

-  Lehetett taktika, hogy Medgyessy Pétert 
csak figyelemelterelő, időleges m iniszterel
nök-jelöltnek tekintették már az induláskor?

-  Nem hiszem, egyszerűen nincs alkalmas 
politikusuk, és mint említettem, az elmúlt idő
szakban nem tudtak, nem is akartak az új gene
rációból senkit kinevelni. Nem engedték a ha
talom közelébe a fiatalokat. A régiekről. Ko
vács Lászlóról, Horn Gyuláról, Németh M ik
lósról vagy Medgyessy Péterről, a rendszervál
tozás kezdetéből való tréfás szuvenír jut az em
ber eszébe: egy üres konzervdoboz, mely „a 
kommunizmus utolsó leheletét” őrizte.

-  É s  Nagy Sándorról?
-  Nagy Sándor politikai képességeiről min

dent elárul az, ahogy Horn Gyula elbánt vele 
az előző ciklusban, mondván, hogy „Sándor- 
kám, kineveznélek, ha az SZD SZ hagyná”. 
Ennek ellenére rövid ideig még lehetett hinni, 
hogy képvisel valakiket, akik esetleg párbe
szédképessé válhattak volna a polgári oldallal. 
Azonban az OVB-tagok választása nyomán 
tett megnyilatkozása csak egy lelki egyensú
lyából kibillent ember megszólalásaként érté
kelhető. Kár volt...

-  A szocialisták az utóbbi időben amerikai 
típusú kampányba fogtak. Erőszxtkos, har
sány, különböző csarnokokban tartott csin- 
nadrattázással, sárga sá lla l

-  Vitatnám, hogy amerikanizált kampányuk 
lenne. Ha Amerikában valamelyik elnökjelölt 
úgy kampányolna, mint az MSZP, ez oly mér
tékben sértené az amerikaiak önbecsülését, 
hogy az a politikus ott többet labdába nem rúg
na. A sárgasálas kampány szerintem jó öüet 
volt. Nemrégiben egy szellemes írást olvastam 
erről, miszerint valamikor a középkorban a 
prostituáltak megjelölésére szolgált. Azt gondo
lom, valahol a sors keze van abban, amiért ezt a 
színt választották, miként abban is, miért éppen 
egy múzeumban tartották sokadik kampánynyi
tójukat.

-  Medgyessy Péter beindította az Akácfa 
mozgalmat is. E z  az akácfa, ha valaki kicsit 
rosszabbul hall, érdekes fa-asszociációkra 
utalhat.

-  Az akácfa ötletet legalább olyan telitalálat
nak tartom, mint a sáiga sálat. Ugyanis közis
mert, hogy az akácfa a magyar tájtól, a Kárpát
medencétől idegen, és rendkívül kártékony nö- | 
vény. Elterjedése azzal fenyegeti az őshonos er- | 
deinket, hogy gyakorlatilag kipusztulnak az 
akác kiirthatatlan agresszivitása következtében. 
És ha nem teszünk ellene valamit, akkor nem 
csupán a bükk- és tölgyerdeink meg az aljnö
vényzet eltűnését segíti elő, hanem felgyorsítja
a Magyarországra jellemző állatvilág kipusztu
lását is. Találóbb jelképre a szocialisták nem is
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bukkanhattak volna: az akác is csak egy súlyos 
történelmi tévedés Magyarországon.

- A  Fid esz-M PP koalíciós szerződést kötött 
az M KD SZ-sze l, az M D F-fe l, nemrégiben a 
kisgazdapárt azon tagjaival, akik támogatják 
a kormány törekvéseit, majd a Farkas F ló r i
án vezette Lungo Drom  cigány szervezettel is. 
Bővül még, vagy véglegesnek tekinthető ez a 
„csapat”?

-  A polgári erők összefogása gyakorlatilag 
teljesnek mondható. Most már csak a polgárok 
erejét kell a választásokon támogatásul meg
szereznünk.

-  Közös kampányuk lesz a szövetségeseikkel?
-  Tapasztalatunk szerint az M KDSZ-szel 

való közös kampány meghozta az eredményt 
1998-ban. Ha létezik egységes vonal, abból 
nem érdemes kilógni, mert rontja az esélyeket.

Fotó: Á g g  Károly

-  Az M D F  elfogadta a közös kampányt?
-  Még a részletek tisztázása előtt vagyuk 

de úgy vélem, sokat tudunk segíteni az MDF 
jelöltjeinek, és erre készen is  állunk. A Fidesz 
valóban közös jelölteknek tekinti őket. Persze 
senkire nem akarunk ráerőszakolni o ly a s m it -  

amit maga jó szívvel nem fogadna el.
-  Az elmúlt választások során a Fidesz) 

igen szellemes szlogenek jellemezték, nieh'̂  
sok szavazót hoztak a pártnak. Most is lesz»^ 
ilyenek?

-  Az elmúlt három és fél évet végi gkísérték 
azok a jelmondatok, amelyek nagyjából-ege" 
széből közvetítették azt, mit gondolunk az 
szág jelenéről, jövőjéről, és hogy milyen irány
ban haladunk a kampányban. Ilyennek mond
ható a vitairatunk címe:, A  jövő e l k e z d ő d ö t t  

Ez a dokumentum s a hozzá fűzött észrevett
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lek, javaslatok képezik az alapját a választási 
programunknak. Alapvetően elfogadom, hogy 
a választók gondolkodását, a világról való vé
leményét befolyásolja a média, a reklám, akár
melyik párt él is  ezzel a lehetőséggel. De azért 
hiszek abban, hogy a polgárok szavazatát vé
gül is az határozza meg, mit tapasztalnak a sa
ját környezetükben. Hogyan élnek a minden
napokban, mennyi pozitív vagy éppenséggel 
negatív változás éri őket.

-  Sokan mondják, hogy a Fidesz politiká
jának sikerét támasztják alá a közömbösök, a 
nem szavazók számának csökkenése. Ők vél
hetően a polgári oldalt erősítik majd. Egyetért 
ezzel?

-  Általában véve igen, hiszen az MSZP-nek 
homogén szavazóbázisa van, ami nehezen 
csökkenthető, de nem is bővül, mert nem 
„kompatibilis” a szavazók nagyobbik részével. 
Amikor polgári táborról beszélünk, ez alatt ép
penséggel nem azokat értjük, akik egzisztenci
álisan valamiféle marxista értelemben vett pol
gári osztályhoz tartoznak, hanem azokat az ak
tív, tettre kész embereket, akikben megvan a 
cselekvés akarata. Őket szeretnénk megszólíta
ni, és ezáltal bennük is aktivizálni azt a képes
séget, hogy javítsanak a sorsukon. Az ilyen 
emberek azt az elvet vallják, hogy „segíts ma
gadon, az Isten is megsegít”. Ehhez hozzáte
hetjük, hogy szándékaink szerint a Fidesz-kor- 
mány is segíteni szeremé őket. A segélyezettek 
számát úgy akarjuk csökkenteni, hogy minél 
több embernek kínálunk esélyt. Az M SZP és 
az SZD SZ, nem először, megint csak freudi el
szólásként kifejtette: azokat szeretnék megszó
lítani, akik kiábrándultak a Fidesz politikájá
ból. Ebből azt a következtetést vonom le, hogy 
a szocialisták és a szabad demokraták a kiáb
rándult emberek pártja akar lenni. A Fidesz pe
dig olyan embereké, akik hozzájárulnak ahhoz, 
hogy közös erőfeszítésünk eredményeképpen 
nemcsak az ország, hímem a személyes sorsuk 
■s emelkedő pályára kerül.

-  A M IEP-p e l való kapcsolatukról három 
folyamatosan beszél az ellenzék, és ez

várhatóan felerősödik a választásokig. A szél
sőjobbal való riogatás óriási adu az M SZP -  
SZD SZ kezében. M i tehetnek ez ellen?

-  Magunknak okoztunk nehézséget azzal, 
hogy elfogadtuk a játékszabályokat, reagál
tunk ezekre a támadásokra. Nem lett volna 
szabad felvenni a kesztyűt. De nagyon nehéz 
lett volna a hallgatás is, olyanokkal szemben, 
akik úgy gondolják, hogy csak nekik van jo
guk, erkölcsi alapjuk bárkit is  bárkitől elhatá
rolódásra késztetni ebben az országban. M i
közben ők maguk máig nem határolódtak el 
azoktól, akik fegyvert emeltek saját népükre, 
akik ténylegesen közreműködtek mások 
ellehetetlenítésében. megnyomorításában, 
embercsoportok egzisztenciájának tönkreté
telében. Olyanok is  voltak és vannak a soraik 
között, akik politikai döntéseket hoztak ak-
°r, amikor embereket akasztottak fel az ’56- 

os megtorlások során. Perverz, ízléstelen do- 
°g. hogy azok beszélnek mások demokrati- '

kus meggyőződésének a hiányosságairól és 
szólítanak fel a másoktól való elhatárolódás
ra, akik saját múltjukat sem tették még rend
be. Illetve a jelenben nem határolódnak el 
például attól a Munkáspárttól, amelyiknek a 

: vezére Miloseviccsel és Szaddam Husszein
nel kokettált. és aláírásokat gyűjt Kádár Já
nos, a magyar történelem egyik leggyaláza- 

j tosabb hóhérának a szobra felállításáért, 
í Medgyessy Péternek erről annyi mondaniva

lója volt, hogy nem tartja időszerűnek. E z azt 
jelentené, hogy valamikor majd időszerű 
lesz? Vagy szeretné, ha időszerű lenne?

-  E z  az egész a 22-es csapdája, és nagyon 
jó l tudják ezt a bal- és a liberális oldalon is. 
Ha reagálnak, az a baj, ha nem, akkor az, 
mert a hallgatás beleegyezést je lent honi 
szóhasználatban.

-  Valóban csapdahelyzet. Azt gondolom, 
Orbán Viktor miniszterelnök úr helyesen vá
laszolt, amikor azt mondta: mind a személyes 
fejlődésünkben, mind a kollektív személyisé
gi fejlődésben túljutottunk azon a korszakon, 
amikor a másoktól való elhatárolódásban lát
juk önmagunk meghatározásának az egyetlen 
lehetőségét. Ha lehet, inkább azt keresnénk, 
hogy kivel tudunk együttműködni. Akár a 
MIEP-pel, akár az MSZP-vel, természetesen 
nem koalíciós felállásban, de nagyon szíve- I 
sen együttműködünk a következő ciklusban, 
olyan ügyekben, amelyek az ország nemzeti 
érdekeit érintik. Legyen szó az EU-csat- 
lakozásról, a cigánykérdés nehezen megold
ható problémájáról, az egészségügyi reform 
végrehajtásáról vagy bármilyen kérdésről, 
ami hosszabb távon meghatározza az ország 
életét. Ilyenek megoldásában mindenki érde
kelt kell legyen, mindegy, hogy ellenzékben 
ül-e időlegesen, vagy éppenséggel kormá
nyon van.

-  A választásoknál kiemelt kérdés lehet az \ 
EU-csatlakozás. A ki most kormányra kerül, 
az az EV-pénzek révén komoly befolyással b ír 
majd, a következő választásokon is  nagyobb 
eséllyel indulhat. Ixhet, hogy ezért akar m in
denáron hatalomra kerüln i az M S Z P  és az 
S Z D S Z ?

-  Már ’98-ban is mondták, hogy aki meg
nyeri a választásokat, az a következőn is befu
tó lesz. Sőt, majd egyre könnyebb lesz a győ
zelem, ad abszurdum ennek nincs vége, és ak
kor több évtizedes kormányzásra lehetne be
rendezkednünk. Jól tudjuk, hogy ez nem így 
van. Minden probléma megoldása újabb prob
lémákat szül, a közös sikerekért nap mint nap, 
újra meg kell dolgoznunk. A baloldal szem
pontjából sem az uniós pénzek jelentik a fő 
motiváló tényezőt, hanem az, hogy sok ellen
zéki politikus szó szerint úgy érezheti, hogy 
„ez a harc lesz a végső’. A Kovács Lászlók
nak, Hóm Gyuláknak, Medgyessy Pétereknek 
ez az utolsó dobásuk, ha ezt a választást elve
szítik, akárhogy szorították vissza a fiatalokat, 
saját pártjukon belül sem tudják tovább elodáz
ni a búcsú pillanatát.

-Szé thu llha ta z M S ZP ?

-  Ez nem az a párt, amelyik szét tudna esni. 
Ráadásul hosszú távon stabil szavazóbázisra 
számíthat. Annak a mentalitásnak a jelenlétére, 
amely az M SZP-t nemhogy életben, hanem 
egyelőre erős pártként tartja meg a baloldalon. 
Köszönhetően annak is, hogy a szocialista párt 
ügyesen szorította k i a baloldalról a lehetséges 
vetélytársait. Először ügynökei révén szétver
ve az MSZDP-t, amely -  szemben az FKGP- 
vel és a KDNP-vei -  még a parlamentbe se tu
dott bekerülni. Majd pedig a szocialisták a De-

j mokratikus Charta leple alatt paktumot kötöt
tek az SZD SZ eredendően baloldali vezetésé - 

| vei. így kötött ki az SZD SZ -  a Fidesz csatla
kozását követően -  a Liberális Intemacionálé- 
ban, a Szocialista Intemacionálé helyett, hogy 
aztán -  immár alternatíva híján, kénytelen-kel
letlen -  befogadják oda a magyar posztkom
munistákat.

-  Torgyán?
-  Soha senkit nem szabad leírni a politiká

ban, ez a választók privilégiuma. A választások 
után tudnánk arról beszélni, kap-e szerepet 
Torgyán József a következő parlamentben. 
Hogy sok jóra nem számíthatunk tőle, azt előre 
lehet bocsátani.

-  Nagykoalíció az M SZP-vel, ne adj Isten 
az ország érdeke miatt?

-  Nemcsak erkölcsileg tartjuk vállalhatat- 
lannak a velük való együttműködést, de az is 
fontos, hogy két különböző világot képvise
lünk. Nekünk van jövőképünk, az M SZP pedig 
-  s itt hadd idézzem a nagy baloldali gondolko
dót, Schmuck Andort -  egy politikai Jurassic 
Park. A nagykoalíció ellen szól az is, hogy ele
ve oly mértékben hordja magában a demokrá
cia elsorvadásának a lehetőségét, hogy az 
majdhogynem egy rendszerellenes ellenzéket 
tud kinevelni. Szerintem Ausztriában a nagy- 
koalícióból való kiábrándulásnak lett követ
kezménye a Szabadságpárt megerősödése.

-  Előfordulhat, hogy a Fidesz kisebbségi 
kormányzást kénytelen vállalni, vagy azokkal 
lép koalícióra, akikkel se erkölcsileg, se p o liti
kailag nem tud azonosulni Nagy' dilemma?

-  A politika már csak ilyen. A kisebbségi 
kormányzás lehetséges elvi alternatíva ami a 
nagykoalícióhoz vagy bármilyen koalíciós fel
álláshoz képest még mindig a legkisebb rossz
nak tűnik. Különösen az európai uniós csatla
kozás miatt, hiszen mindenképpen kormányt 
kell alakítani. Nem szabad azt a negyedik alter
natívát választani, hogy esetleg új választáso
kat kelljen kiírn i, egy működésképtelen parla
ment rossz hatásával a hátunk mögött. Jelen 
pillanatban nem látszanak a lélektani feltételei 
annak, hogy ilyen „helyzetben” meglegyen az 
a bölcsesség, önkorlátozás egyik vagy másik 
politikai erőben, hogy engedje az ellenfelét 
kormányozni. De inkább ne a lehetséges és a 
nem szerencsés alternatívákról beszéljünk, ha
nem a jó  megoldásról, arról, aminek matemati
kailag is  a legtöbb esélye van. A felmérések 
alapján ugyanis a Fidesz-MPP és szövetsége
sei a parlamenti választásokon megnyugtató

I többséget szerezhetnek. O
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3  -  Mondhatni, a 2002-es választásokra 
értek be igazán az ország kormányzására. 
Számíthat az a választásokon, hogy a Fidesz, 
lia  szabad így fogalmazni, mind életkorban, 
mind nemzeti öntudatban , fe lnő tt a nép
hez"?

-  Szerintem igen. Négy esztendővel ezelőtt 
számított, hogy fiatalok voltunk, és ma is a leg
fiatalabb generációját adjuk a magyar politiká
nak. Idősebhek lettünk, bennünket is kipróbál
tak, de szerintem a választók ennek most az 
előnyös oldalát is figyelembe veszik a szava
záskor. Már nem lehet azt mondani, hogy ezek 
a fiatalok nem lesznek képesek a kormányzás
ra. Valljuk be. 1998-ban nagyon sokan még a 
velünk szimpatizálók közül se voltak biztosak 
abban, hogy a Fidesz kormányképes. Ma ezt 
senki nem kérdőjelezi meg. sőt az ellenzék 
szerint túlságosan is kormányképesek va
gyunk. Úgy tűnik, nem vallottunk szégyent. 
Ma már a Fidesz törzsét a többgyerekes csa
ládapák és családanyák adják. Amit a politiká
ban teszünk, az nem csupán a jelent, hanem a 
jövő generációk esélyeit is szolgálni szeretné.

-  Ha már a család, a gyermekeik szóba ke
rültek, hogyan viselik a feleségeik a naponta 
hallható, nemegyszer otromba, személyeskedő, 
a családtagjaikat sem kímélő „politikai korbá
csolást". Nincs vita ebből? Nem mondják, 
hogy jobb lenne, ha pihennének egy ciklust?

-  Ez a hivatás olyan életmódot követel, amit 
nagyon kevés ember tud elviselni. Mondhatni, 
nekem nagy szerencsém van, hiszen a felesé
gem a Fidesz alapító tagjainak egyike. Támo
gat, mellettem áll. Persze nagyon fontos a csa
lád. éppen karácsony előtt jegyezte meg vala
ki: „nekem a legkedvesebb ajándékom, amit a 
Jézuska hozhat, hogy néhány napig nem kell 
semmivel foglalkoznom, csak a családom
mal.” Azt mindenki tudja közülünk, hogy nem 
lehet időlegesen kiszállni a politikából. Néha 
éppen az tartja az emberben a lelket a leg
rosszabb pillanataiban, ha sikertelennek érzi 
azt, amit csinál, hogy megvan a családi háttér. 
De a Fidesz maga is több mint egy egyszerű 
párt: egyfajta közösség is. amelyben felelős
séggel tartozunk egymásért.

-  K icsit fellengzősen hangzik, de szerintem  
most már az is benne van a Fidesz-fejekben, 
hogy komoly felelősséggel tartoznak a válasz
tóiknak. Annak a népnek, amely előtt, oly 
hosszú idő után először, megcsillantották a 
felemelkedés reményét. Vannak ilyen gondo
lataik?

-  A politikusok iránti kötelező bizalmatlanság 
okán nem biztos, hogy hiteles válasz lett volna 
tőlem, ha ezt én mondom ki. De alapvetően ez a 
legfőbb mozgató, a nehezén átlendítő erő.

-  A Népszabadságban befejezték a Szeplő
telen fogantatás című cikksorozatot, amely
ben sok Fideszest bemutattak az őskorból, 
ami nem lenne baj, de a megszólalók a je len
ben gondolkodva közelítették meg az alapí
tást, és nemegyszer személyes sértődöttség 
okán. Aztán megjelentettek egy könyvet az 
ősfideszesek is, akiket állítólag kizárt a párt...

-  Senkit se zártunk ki közülük.
-  Hogyan értékeli ezeket a megnyilvánulá

sokat?
-  Nekem eszembe se jutna hasonlókkal fog

lalkozni. Nem azzal kelek, és nem azzal fek
szem le, hogy 7-8 évvel ezelőtti ügyeken rágó
dom. Fiái’ Istennek, vannak fontosabb dolga
im. Azok, akik az ilyen írásokat, ezt a könyvet 
aktuálisnak érezték 2(X) 1-ben megjelentetni, 
azoknak láthatóan se fontosabb dolguk, se fon
tosabb mondanivalójuk nincsen. Azt gondo
lom. hogy ezzel önmagukat minősítik. Szánal
masnak, sajnálatosnak tartom mindezt. Általá
ban véve is. de a politikában is rossz ér/és a fe
leslegesség érzése. Az ilyen embereknek tény
leg az lenne a jobb megoldás, ha megpróbál
nak keresni maguknak valami emberhez méltó

ügyi csoportok vagy kormányzati pozícióban 
lévő külföldi politikusok mit szeretnének. 
Nekünk is megvannak a magunk barátai, szö
vetségesei, akiknek drukkolunk egy soron kö
vetkező választáson, legyen az Németország
ban, vagy Lengyelországban, hogy csak hir
telen kiragadjak két példát. De azt hiszem 
minden józanul gondolkodó ember belátja 
hogy ennek az égvilágon semmi jelentősége 
nincs. Nem szabad az. energiánkat lefoglalni 
azzal, hogy szélmalmokkal küzdjünk. Az an
tiszemitizmusról, az „antifasiszta” harcról 
szólván pedig nagyon remélem, elsősorban a 
magyarországi zsidóság, zsidó honfitársaink 
érdekében, hogy ez nem lesz egyetlen párt 
számára sem kampánytéma. Általában véve 
minden kisebbség vélt vagy adott esetben va
lós problémája körüli mesterséges hangulat- 
keltés, ennek politikai eszközként való alkal
mazása, mindig azoknak hozza a legkevesebb 
hasznot, akiknek -  úgymond -  az. érdekében 
szót emelnek. Ráadásul, ha ezen átüt az 
őszintétlenség, a politikai hátsó szándék, ak
kor pedig kifejezetten rossz vért szül. Ezért 
önmérsékletet kémék mindenkitől, illetve, re
mélem, hogy ebbeli véleményemben az érin
tettek is  osztoznak. Még a látszatát is igye
keznek elkerülni annak, hogy bármilyen ilyen 
kampánynak felkínálkoznak. Mások pedig - 
remélem -  még a látszatát is  el tudják kerülni, 
hogy ilyen kampányra ürügyet szolgáltatnak.

-  A kormányzó Fidesz mennyire tud bele 
menni az adok-kapokba, vannak rejtett „po
fonok a zsákban ” ?

-  Nincs értelme az erőnket s az időnket az
zal lekötni, hogy olyan kérdésekről vitatkoz
zunk, amelyek nem érdeklik az embereket 
Van programunk, és a mögöttünk hagyott négy 
év távlatából egy valós, a polgárok támogatá
sával elért teljesítmény bontakozik ki. Persze 
ezt is  meg lehet ítélni különböző módon, de 
szerintem ennél világosabb kifejezést, mint 
ami a tetteinkből kiolvasható, nem igazán lehet 
találni. Mindenki előtt egyértelmű lehet, hogy 
milyen jövőt képzelünk el. Nincs értelme más
ról beszélni, mert az embereket nem a politiku
sok egymásról alkotott véleménye, hanem a 
boldogulás naponta megélt élménye, a szebb 
jövő reménye érdekli.

Bánhidai Károly

Kövér László jogász. 1959-ben született Pa
pán. T.: E LTE  JTK , 1979-86. É.: 1983- a 
szakkollégiumi mozg. aktív tagja, 1984-88 a 
Bibó István Szakkollégium nevelőtanára. 
1987-88 Soros-ösztöndíjas. 1984- a Század
vég c. folyóirat szerkesztőségének tagja- 
1998- a polgári titkosszolgálatokat felügyelő 
tárca nélküli miniszter. 1988 a Fiesz alapító 
tagja, 1990- országgyűlési képviselő. (1990- 
94 Pápa, 1998- Veszprém m .)l 9 9 7  -  99. A Fi
desz Magyar Polgári párt ügyvezető alelnöke, 
elnöke, majd 2001- tői alelnöke. Nős, három 
gyermek édesapja.

elfoglaltságot. Legyen az a gyerekeik nevelése, 
vagy olyasmi, amiben ki tudják magukat élni, 
anélkül hogy okvetlenül másokat kéne pocs
kondiázniuk.

-  A hazai választási kampányban az anti- 
szem itizjnus olyan, m int a konfetti, azt bizony 
szét kell szórni. Mennyiben határozza ez meg 
a választás kimenetelét, illet\’e mennyiben 
meghatározó az, hogy mely tőkés csoport tá
mogat egyes pártokat? Tényleg a nép dönt a 
választásokon?

-  Szilárd meggyőződésem, és hiszem azt, 
hogy a magyar emberek döntenek. Senki nem 
csökkentheti a személyes felelősségét azzal, 
ha bemeséli magának, hogy itt valaki mások 
döntenek helyettünk. És ez közösségi érte
lemben is  igaz. Mert döntöttünk rosszul az el
múlt tizenkét esztendőben, de nem érdemes 
és nem is szabad a felelősséget másra háríta
ni. Nem az oroszok ültették a nyakunkra a 
rendszerváltás utáni kormányokat, parlamenti 
és önkormányzati képviselőket, polgármeste
reket. Ha rosszul döntöttünk, akkor is  mi dön
töttünk, közösen. É s azzal sem érdemes fog
lalkozni, hogy a különböző nemzetközi pénz
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